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رویداد

گزارش تصویری

شهروند| »طرح ســاماندهی جلوخان آرامگاه 
فردوســی« با هماهنگی ميراث فرهنگی آذر ماه 
 سال 97 کليد خورد و قرار شــد تا شعار »احيای 
توس« وارد فاز عملياتی شود. حالا بعد از گذشت 
5 ماه فــاز اول این پروژه با وســعت 3.10 هکتار و 
هزینه ای بيش از 10 ميليارد تومان به بهره برداری 
رسيده است؛ آن هم همزمان با روز حکيم ابوالقاسم 

فردوسی.
این طرح شامل چند فاز اســت که در فاز اولش 
20 هزار مترمربع سنگفرش انجام شده که 15 هزار 
مترمربع آن با دست کنده کاری شده و درکنار آن 
50 صندلی سنگی، 70 متر آبنما و 10 هزار مترمربع 
فضای ســبز و نورپردازی اجرا شده است. عمليات 
فاز دوم بازپيرایی جلوخان آرامگاه فردوســی هم 
همزمان با بهره برداری از فــاز اول و در 1.5 هکتار 
دیگر از جلوخان آغاز شده و طبق برنامه ریزی های 
انجام شده ظرف 100 روز ،5/2 هکتار باقی مانده 

نيز در فاز سوم اجرا خواهد شد. 
پروژه بزرگی کــه می تواند در آینــده بر ميزان 
گردشگران این بنای تاریخی افزوده و اعتبار جهانی 
آن را هم افزایش دهد. چنان که ســيد مســعود 
ریاضی، رئيس کميســيون ویژه عمران توس در 
این باره گفته: »بحث گردشگری در توس با توجه 
به وجود آرامگاه حکيم ابوالقاسم فردوسی اهميت 
ویژه ای دارد و براساس مطالعات مشاور در افق طرح 

توســعه توس، 5 ميليون گردشگر خواهيم داشت 
که بزرگترین شهرهای توریستی دنيا هم ندارند.« 
محمدهادی مهدی نيا، رئيس کميسيون عمران 
و طرح ریزی شهر مشهد و نایب رئيس کميسيون 
ویژه توســعه و عمران توس هم تایيد می کند. او 
در گفت وگو با »شــهروند« بر بحث افزایش ميزان 
گردشگران تأکيد کرده و می گوید که »آمار فعلی 
از ميزان گردشــگران تــوس آماری اســت که از 
بليت فروشی به دست آمده و بر این اساس حدود 

500 تا 700 هزار گردشــگر ســاليانه داریم که با 
تدابير فعلی این رقم می تواند به بيش از 4 ميليون 
نفر افزایش یابد.« به گفته مهدی نيا عوامل دیگری 
هم به جز طرح فعلی می توانــد در افزایش ميزان 
گردشگر موثر باشــد. از آن جمله می توان به نحوه 
دسترسی آسان به توس اشاره کرد. موردی که آن 
هم در دستور کار کميسيون ویژه توس است و بر 
این اساس قرار اســت تا نحوه دسترسی به وسيله 
اتوبوس های ویژه و اتصال به خط مترو تسهيل شود.

او همچنين می گوید کــه گام دیگری که باید 
عملياتی شود اتصال جلوخان توس به پل کُشف رود 
است؛ رودی که از رودهای اصلی دشت مشهد است 
و این اتصال می تواند عاملی باشد تا فضایی در حدود 
یک کيلومتر برای رویدادهای مختلف طراحی شود، 
سرسبز شــود و بتوانيم مجسمه های هفت خوان 
رستم و سایر داستان های شاهنامه را آن جا بسازیم. 
»در حال حاضر مجسمه رســتم سوار بر رخش و 
همچنين نبرد رستم با اژدها با متریال های بسيار 
و خوب و ماندگار ساخته شده و ما می خواهيم این 

روند ادامه یابد«. 
مهدی نيا همچنين در پاسخ به پرسشی درباره 
چرایی عدم ثبت آرامگاه فردوســی در ليست آثار 
ماندگار یونســکو می گوید که »در طول سال های 
گذشته در حریم این اثر ساخت وساز انجام شده و 
روستاهایی شکل گرفته اند که مسأله ثبت جهانی 
را با مشکل روبه رو کرده اند. برای ثبت جهانی آرامگاه 
فردوسی باید پيگيری های گسترده ای انجام  گيرد 
و طرح تفصيلی شهر ریخته شــود تا بتوان برای 
روســتاهایی که در حریم اصلی این بنا ســاخته 
شده اند، تصميم گيری کرد.« او همچنين می گوید 
زمين های این منطقه از منظر باستان شناسی هم 
ارزش بسياری دارند و هنوز کاوش  در این منطقه 
به درستی انجام نگرفته که این کار هم در دستور 

کار قرار دارد. 

طرح ساماندهی جلوخان آرامگاه فردوسی که از  سال گذشته آغاز شده بود، امسال و مصادف با روز فردوسی به ثمر نشست

رستم و اژدها در انتظار گردشگران میلیونی
  نایب رئيس کميسيون ویژه توسعه و عمران توس در گفت وگو با »شهروند«: برای ثبت جهانی آرامگاه فردوسی باید پيگيری های گسترده ای 

انجام  گيرد و طرح تفصيلی شهر ریخته شود تا بتوان برای روستاهایی که در حریم اصلی این بنا ساخته شده اند، تصميم گيری کرد 

  روز گذشته گوگل به مناسب سالروز تولد حکیم عمر خیام نیشابوری، لوگوی خود را 
تغییر داد. 

  هفتمین گردهمایی خودروهای کلاسیک فولکس به مناسبت روز فولکس واگن ایران در 
مجاورت ارگ کریم خان زند در شیراز برگزار شد. )ایرنا(
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حميد بعيدی نژاد، سفير ایران در لندن در گفت وگو با رادیو بی بی سی گفت: »طبق آخرین اطلاعات به دست 
آمده، تنها 30 درصد بودجه ما وابسته به نفت است. بنابراین این یک موفقيت به حساب می آید؛ چراکه ما به  طور 
جدی در کشور مصمم هستيم تا در شرایطی این چنينی که با سختی هایی مواجه هستيم، از این وضع استفاده 
کنيم تا اتکای خود به نفت را کمتر کنيم. تا الان در زمينه کاهش این اتکا عملکرد خوبی داشته ایم؛ اکنون در حال 
صادرکردن محصولات دیگری مانند محصولات پتروشيمی و در جست وجوی بسياری دیگر از محصولات در این 

زمينه هستيم. می توانم به شما بگویم که انقلابی خاموش در حال رخ دادن در اقتصاد ایران است.«

حميد بعيدی نژاد:  

انقلابی خاموش 
در اقتصاد در حال 

رخ دادن است 
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در هر اتاقی ، محل های امن را 
مشخص کنيد  ) مثلاً زیر یک 
ميز محکم یا کنار ستونها یا 

دیوارهای مجاور آنها(. 

نمایندگان مجلس طرحی را برای تعطيلی ادارات مراکز استان ها در روز پنجشنبه تدوین کرده اند

پنجشنبه ها در تکاپوی تعطیلی
شــهروند| جمعی از نمایندگان مجلس با تدوین 
طرحی خواســتار تعطيلی روز پنجشــنبه کليه مراکز 
اداری، آموزشی و قضائی در کليه استان ها و شهرستان ها 
همانند تهران شــدند. این طرح در اختيار هيأت رئيسه 
مجلس قرار داده شــده تــا در کميســيون اجتماعی 
بررسی های لازم روی آن انجام و برای تصویب به صحن 
علنی پارلمان ارایه شــود. در مقدمــه طرح همچنين 
در بخشــی از نظام اداری، شــرکت های گاز، مخابرات، 
نفت، بــرق و مدارس ازجمله نهادهایی هســتند که به 
این تعطيلی اضافه شده اســت. »دلایل توجيهی« که 
نمایندگان در طرح یادشده برای تعطيلی روز پنجشنبه 
لحاظ کرده اند، شــامل »هماهنگی در نظام اجرایی و 
قضائی کشور، جلوگيری از هزینه های اداری، پيشگيری 
از آلودگی هوای شهرها و کلانشهرها، کاهش رفت وآمد، 
کاهش هزینه حمل ونقل و رفع مشکلات خانواده هایی 
که فرزندان آنها روزهای پنجشــنبه در منزل هستند 
و کاهش مصــرف انــرژی در ادارات و نهادهای انقلاب 
اسلامی« است. طرح ارایه شده دارای یک »ماده واحده« 
است که گفته شده »به موجب این مصوبه کليه مراکز 
اداری و قضائی مراکز اســتان ها همانند تهران از تاریخ 
تصویب این قانون تعطيل است و ساعت کار کارمندان 
دولت ،44 ساعت در هفته، تغييری با این مصوبه نخواهد 
داشت.« در مورد پيشــينه طرح ساماندهی تعطيلات، 
ناگفته نماند که در چند ســال اخير به عناوین مختلف 
مطرح شده اســت و در کنفرانس اسلامی  سال 2008 
مقرر شد که تعطيلات رســمی کشور های مسلمان در 
روز های جمعه و شنبه باشد و اکثریت کشور ها این طرح 
را اجرایی کرده اند، درحالی که تغييری در فرم قبلی ما 

ایجاد نشده است.
بالا رفتن راندمان کاری

 عضو کميســيون اجتماعی مجلس در مورد طرحی 
که نمایندگان مجلس برای تعطيلــی ادارات در مراکز 
اســتان ها تدوین کرده انــد، به »شــهروند« می گوید: 
»آن چه کميت و کيفيت تعطيلات رسمی و غيررسمی 
در کشــور را مهم می کند، تاثيرگــذاری آن روی ابعاد 
مختلف زندگی شهروندان است که مهمترین آن ابعاد 
اقتصادی و اجتماعی است.« عبدالرضا عزیزی با اشاره به 
برخی پيشنهادها برای تغيير الگوی تعطيلات هفتگی 
گفــت: »برنامه ریزی دقيق و تعييــن ميزان تعطيلات 
به مقدار قابــل قبول و منطقی در این راســتا می تواند 
در شــاخص توسعه ای کشــور اثرگذار باشد.« نماینده 
خراسان شــمالی و حوزه انتخابيه شــيروان بيان کرد: 

»در بيشــتر کشــورهای دنيا روزهای شنبه و یکشنبه 
به عنوان تعطيلات آخر هفته محسوب می شود و بيشتر 
کشورهای اسلامی هم جمعه و شنبه را تعطيل کرده اند. 
در کشور خودمان که روزهای پنجشنبه و جمعه تعطيل 
است، روزهای تعطيلی سازمان ها و ادارات دولتی تهران 
نيز محسوب می شــود. این درحالی است که بانک ها و 
بعضی شرکت های خصوصی و همچنين شهرستان ها 
جمعه را تعطيل و پنجشــنبه را به صــورت نيمه وقت 
کار می کننــد.« این نماینده مجلس دهــم با تأکيد بر 
ضرورت تعطيلی روز پنجشنبه گفت: »بنده با این طرح 
موافقم، به دليل این کــه راندمان کار بالا می رود. اگرچه 
بسياری از ادارات و حتی شــرکت ها و مراکز خصوصی 
روز پنجشنبه در تهران تعطيل است، اما در شهرستان ها 
وضع به گونه ای دیگر اســت؛ در شهرســتان ها واقعا به 
تعطيلی در روز پنجشــنبه نياز دارنــد. درآمد مردم در 
شهرستان ها کفاف زندگی شان را نمی دهد که در هفته 
تنها یک روز تعطيل باشند و بقيه روزهای هفته سر کار 
باشند. بسياری از آنها به کشاورزی، دامداری، باغداری و 
کار در مزرعه مشغول هستند و نياز دارند پنجشنبه نيز 
تعطيل باشند.« عزیزی در مورد تعطيلی روز پنجشنبه 
در پایتخت نيز گفت: »در تهران مردم روز پنجشــنبه 
ميل چندانی به کار و انگيزه کافی برای انجام آن ندارند. 
ميل شهروندان تهرانی در دو روز آخر هفته )پنجشنبه و 
جمعه( به مســافرت، رفتن به پارک  و سينما و بسياری 
تفریحات دیگر اســت. در نتيجه حتی اگر پنجشــنبه 
تعطيل نباشد، راندمان کار تا حدود بسيار زیادی پایين 
می آید.« این عضو کميسيون اجتماعی مجلس افزود: 
»دستگاه های ســتادی در پایتخت کارکنانی دارند که 
هيچ بهره وری ندارند. واقعيت آن اســت که درحالی که 
کشور با مشکلات مالی روبه رو شده باید در سيستم های 
اداری بازنگری شود. طرح ساماندهی تعطيلات هم برای 
افزایش بهــره وری و اصلاح وضع موجــود باید مجددا 
در دســتور کار مجلس قرار گيرد؛ چــرا که تعطيلات 
هم در نواقص پيش آمده تأثير مثبــت دارد. با توجه به 
وضع کشــور و در راســتای افزایش بهره وری ضرورت 
دارد که روز پنجشنبه را تعطيل کنيم.« عزیزی درباره 
چالش های تعطيلات در کشور گفت: »ترتيب و برنامه 
مشخصی برای تعطيلات وجود ندارد و نيمی از ادارات 
دولتی و سازمان ها در روز های پنجشنبه تعطيل است، 
درحالی که نيمی از جمعيت کشــور در این روز تعطيل 
نيست، بنابراین هيچ آمار مشخصی نمی توان از روز های 

تعطيل  سال ارایه کرد.«
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